
پرسش ۷۳۹: اگر خانواده حقوق داشته باشد، آیا پرداختن نفقه از همسر ساقط 
می گردد؟ 

الـسؤال/ ٧٣٩: اذا كـانـت الـعائـلة تـعیش فـي الـدول الـغربـیة الـتي تـصرف رواتـب 
لـلعوائـل حـتى وان لـم تـعمل فـراتـب الـزوجـة والأولاد ھـل یـكون مـن حـقھم ویـظل الاب 
ھـو رب الاسـرة وھـو الـكفیل بمعیشـتھا ام ان الامـر یـختلف كـما یـقول ھـذا الاب؟ بـأن 
اذا كــان لــلمرأة وارد مــادي وھــي لا تــعمل فــلیس مــن حــقھا ومــن حــق الــرجــل ان 
یـحاسـبھا عـلیھ ویـامـرھـا بـان تـصرفـھ عـلى الـبیت والاولاد، ویـقول بـأن یـسقط واجـب 

الزوج في ھذا الحالة بالنفقة على العائلة. 

اگـر خـانـواده در کشوری غـربی زنـدگی کنند که حـقوقی بـرای خـانـواده هـا در نـظر گـرفـته 
می شــود، حتی اگــر کار نکنند، آیا حــقوق همســر و فــرزنــدان جــزو حــق آنــان مــحسوب 
می شـود در حـالی که پـدر مسـئول خـانـواده اسـت و معیشت آن هـا بـر عهـده ی او می بـاشـد؟یا 
هـمان طـور که این پـدر می گـوید، مسـئله طـور دیگری می بـاشـد؟ بـه این صـورت که اگـر 
خـانـم درآمـد مـالی داشـته بـاشـد در حـالی که کاری انـجام نمی دهـد، این پـول حـقش نیست و 
مـرد حـق دارد که زن را بـابـت این پـول بـازخـواسـت کند و بـه او دسـتور دهـد که این پـول را 
صـرف خـانـه و فـرزنـدان نـماید و می گـوید که در این حـالـت، نـفقه ی واجبی که بـر  عهـده ی 

شوهر است و باید به خانواده پرداخت شود، ساقط می گردد. 

الـجواب: راتـب الـزوجـة مـن حـقھا ولـھا أن تـفعل بـھ مـا تـشاء ولـیس مـن 
حـق الـزوج أن یـسالـھا عـنھ ولا تـسقط نـفقتھا عـن الـزوج بـل یـجب عـلیھ ان 
یـنفق عـلیھا، وراتـب الأطـفال غـیر الـبالـغین مـن حـقھم ولـلأب أن یـتولـى انفـاقـھ 
عـلیھم ویـجب عـلیھ أن یسـد الـنقص فـي نـفقتھم، ھـذا ھـو الـحكم الشـرعـي 

وفقكم الله وأصلح الله أحوالكم 
پـاسـخ: حـقوق همسـر حـق او اسـت و هـر کاری که بـخواهـد می تـوانـد بـا آن انـجام دهـد و 
شـوهـر حـق نـدارد در این مـورد از او بـازخـواسـت کند و نـفقه ی همسـر از شـوهـر سـاقـط 



نمی گـردد؛ بلکه بـر شـوهـر واجـب اسـت که بـه همسـرش نـفقه بـدهـد. حـقوق کودکان نـابـالـغ 
نیز حـق آنـان اسـت و پـدر می تـوانـد خـرج کردن این پـول بـرای آنـان را بـر  عهـده گیرد و بـر او 
واجـب اسـت که کمبود نـفقه ی آنـان را جـبران نـماید. این حکم شـرعی اسـت. خـداونـد 

توفیق تان دهد و احوال تان را اصلاح فرماید. 

وأرجـو مـنكم ان تـتعامـلوا فـیما بـینكم بـالـرحـمة والـمودة واصـلاح ذات 
الـبین فـأنـتم عـائـلة وزوج وزوجـة ولسـتم شـركـة تـجارة لـیكون تـعامـلكم 
مـادي، فـعلى الـزوج أن یـقوم بـواجـبھ تـجاه زوجـتھ وأبـنائـھ بـحب ورضـى، 
وعـلى الـزوجـة أن تـكون طـیبة ودودة ومـتسامـحة مـع زوجـھا، وأعـتقد أنّ 
الـمرأة یـمكنھا غـالـباً أن تـبني عـائـلتھا وبـیتھا وتكسـب رضـى زوجـھا بـالھـدوء 
والـكلمة الـطیبة وبھـذا تكسـب رضـى الله، وعـمومـاً حـتى لـو كـان الـزوج 
مسـیئاً أو مـقصراً مـع عـائـلتھ فـبإمـكان الـزوجـة أن تـعامـلھ بـالـطیبة والـرحـمة، 
وتـطلب بھـذا رضـى الله سـبحانـھ وتـعالـى أولاً وآخـراً ومـا عـند الله بـاقٍ ونـامٍ 

إن شاء الله وسترون ثمرة (الصحیح ثمره) في الدنیا والآخرة. 
أحمد الحسن 

از شـما خـواهـشمندم که بـا مهـربـانی و دوسـتی و اصـلاح بین خـودتـان، بـا یکدیگر رفـتار 
کنید. شـما خـانـواده هسـتید و شـوهـر و همسـر، شـرکت تـجاری نیستید تـا بـرخـوردهـای شـما 
بـا یکدیگر مـادی بـاشـد. بـر شـوهـر واجـب اسـت وظـایفش در قـبال همسـر و فـرزنـدانـش بـا 
مـحبت و خـرسـندی بـه انـجام بـرسـانـد. بـر همسـر نیز واجـب اسـت که عفیف و دوسـت دار 
بـاشـد و بـا شـوهـرش رفـتاری تـوأم بـا نـرمی داشـته بـاشـد. مـن مـعتقدم بیش تـر اوقـات زن 
می تـوانـد خـانـواده و خـانـه اش را بـسازد و رضـایت همسـرش را بـا تـأنّی و سـخن نیکو بـه دسـت 
آورد و بـه این تـرتیب، رضـایت خـداونـد را کسب نـماید. بـه طـور کلی حتی اگـر شـوهـر بـا 
خـانـواده اش بـد رفـتاری یا کوتـاهی کند، همسـر می تـوانـد بـا او بـا آسـودگی خـاطـر و مهـربـانی 
رفـتار کند و بـه این تـرتیب، خـشنودی و رضـایت خـداونـد سـبحان و مـتعال را در ابـتدا و انـتها 



بـه دسـت آورد. آنـچه نـزد خـداونـد اسـت، بـاقی و بـالـنده اسـت، ان شـاء الـله و نتیجه (نتیجه ی 
درستش) را در دنیا و آخرت خواهد دید. 
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